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CONVENTION ON WETLANDS 0F INTERNATIONAL IMPORTANCE
ESPECIALLY AS WATERFOWL HABITAT

THE CONTRACTING PARTIES,

RECOGNIZINO the interdependence of man and his environment;

CONSIDERING the fundamental ecological functions of wetlands as regulatorsof water regimes and as habitats supporting a characteristic flora and fauna, especially
waterfowl;

BEINO CONVINCED that wetlands constitute a resource of great economic,cultural, scientific and recreational value, the Ioss of which would be irreparable;

DESIRING to stem the progressive encroachment on and loss of wetlands now
and in the future;

RECOGNIZING that waterfowl in their seasonal migrations may transcend fron-tiers and so should be regarded as an international resource;

BEINO CONFIDENT that the conservation of wetlands and their flora and faunacan be ensured by combining far-sigbted national policies with co-ordinated interna-
tional action;

HAVE AGREED as follows:

ARTICLE 1
1I. For the purpose of this Convention wetlands are areas of marsh, fen, peatlandor water, whether natural or artificial, permanent or temporary, with water that isstatic or flowing, fresh, brackish or sait, including areas of marine water the depth

of which at low tide does not exceed six metres.

2. For the purpose of this Convention waterfowl are birds ecologically depen-
dent on wetlands.

ARTICLE 2
1. Each Contracting Party shaîl designate suitable wetlands within its territory forinclusion in a List of Wetlands of International Importance, hereinafter referred toas "the List" which is maintained by the bureau established under Article 8. Theboundaries of each wetland shall beprecisely described and also delimited on a mnapand they may incorporate riparian and coastal zones adjacent to the wetlands, and



CONVENTION RELATIVE AUX ZONES HUMIDES D'IMPORTANCE INTER-

NATIONALE PARTICULIÈREMENT COMME HABITATS DES OISEAUX
D'EAU

LES PARTIES CONTRACTANTES,

RECONNAISSANT l'interdépendance de l'homme et de son environnement,

CONSIDÉRANT les fonctions écologiques fondamentales des zones humides en
tant que régulateurs du régime des eaux et en tant qu'habitats d'une flore et d'une
faune caractéristiques et, particulièrement, des oiseaux d'eau,

CONVAINCUES que les zones humides constituent une ressource de grande valeur
économique, culturelle, scientifique et récréative, dont la disparition serait irréparable,

DÉSIREUSES d'enrayer, à présent et dans l'avenir, les empiétements progressifs
sur ces zones humides et la disparition de ces zones,

RECONNAISSANT que les oiseaux d'eau, dans leurs migrations saisonnières, peu-
vent traverser les frontières et doivent, par conséquent, être considérés comme une
ressource internationale,

PERSUADÉES que la conservation des zones humides, de leur flore et de leur
faune peut être assurée en conjuguant des politiques nationales à long terme à une
action internationale coordonnée.

Sont convenues de ce qui suit:

ARTICLE 1

1. Au sens de la présente Convention, les zones humides sont des étendues de
marais, de fagnes, de tourbières ou d'eaux naturelles ou artificielles, permanentes
ou temporaires, où l'eau est stagnante ou courante, douce, saumâtre ou salée, y com-
pris des étendues d'eau marine dont la profondeur à marée basse n'excède pas six
mètres.

2. Au sens de la présente Convention, les oiseaux d'eau sont les oiseaux dont
l'existence dépend, écologiquement, des zones humides.

ARTICLE 2

1. Chaque Partie contractante devra désigner les zones humides appropriées de
son territoire à inclure dans la liste des zones humides d'importance internationale,
appelée ci-après «la liste», et qui est tenue par le Bureau institué en vertu de l'article
8. Les limites de chaque zone humide devront être décrites de façon précise et reportées
sur une carte, et elles pourront inclure des zones de rives ou de côtes adjacentes à la
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islands or bodies of marine water deeper than six metres at low tide lying within thewetlands, especially where these have importance as waterfowl habitat.

2. Wetlands should be selected for the List on account of their internationalsignificance in terms of ecology, botany, zoology, limnology or hydrology. In thefirst instance wetlands of international importance to waterfowl at any season shouldbe included.

3. The inclusion of a wetland in the List does not prejudice the exclusive sovereignrights of the Contracting Party in whose territory the wetland is situated.

4. Each Contracting Party shall designate at least one wetland to be includedin the List when signing this Convention or when depositing its instrument of ratifica-tion or accession, as provided in Article 9.

5. Any Contracting Party shall have the right to add to the List further wetlandssituated within its territory, to extend the boundaries of those wetlands already in-cluded by it in the List, or, because of its urgent national interests, to delete or restrictthe boundaries of wetlands already included by it in the List and shall, at the earliestpossible time, inform the organization or government responsible for the continuingbureau duties specified in Article 8 of any such changes.

6. Each Contracting Party shall consider its international responsibilities forthe conservation, management and wise use of migratory stocks of waterfowl, bothwhen designating entries for the List and when exercising its rights to change entriesin the List relating to wetlands within its territory.

ARTICLE 3
1. The Contractîng Parties shall formulate and implement their planning so asto promote the conservation of the wetlands included in the List, and as far as possi-ble the wise use of wetlands in their territory.

2. Each Contracting Party shall arrange to be informed at the earliest possibletime if the ecological character of any wetland in its territory and included in theList has changed, is changing or is likely to change as the result of technologicaldevelopments, pollution or other human interference. Information on such changesshall be passed without delay to the organization or government responsible for thecontinuing bureau duties specified in Article 8.

ARTICLE 4
1. Each Contracting Party shall promote the conservation of wetlands and water-fowl by establishing nature reserves on wetlands, whether they are included in theList or not, and provide adequately for their wardening.



1981 N° 9

zone humide et des îles ou des étendues d'eau marine d'une profondeur supérieure
à six mètres à marée basse, entourée par la zone humide, particulièrement lorsque
ces zones, îles ou étendues d'eau ont de l'importance en tant qu'habitat des oiseaux
d'eau.

2. Le choix des zones humides à inscrire sur la liste devrait être fondé sur leur
importance internationale au point de vue écologique, botanique, zoologique, limno-
logique ou hydrologique. Devraient être inscrites, en premier lieu, les zones humides
ayant une importance internationale pour les oiseaux d'eau en toutes saisons.

3. L'inscription d'une zone humide sur la liste est faite sans préjudice des droits
exclusifs de souveraineté de la Partie contractante sur le territoire de laquelle elle se
trouve située.

4. Chaque Partie contractante désigne au moins une zone humide à inscrire sur
la liste au moment de signer la Convention ou de déposer son instrument de ratifica-
tion ou d'adhésion, conformément aux dispositions de l'article 9.

5. Toute Partie contractante a le droit d'ajouter à la liste d'autres zones humides
situées sur son territoire, d'étendre celles qui sont déjà inscrites, ou pour des raisons
pressantes d'intérêt national, de retirer de la liste ou de réduire l'étendue des zones
humides déjà inscrites et le plus rapidement possible, elle informe de ces modifica-
tions l'organisation ou le gouvernement responsable des fonctions du Bureau per-
manent spécifiées par l'article_8.

6. Chaque Partie contractante tient compte de ses engagements, sur le plan in-
ternational, pour la conservation, la gestion, et l'utilisation rationnelle des popula-
tions migratrices d'oiseaux d'eau, tant lorsqu'elle désigne les zones humides de son
territoire à inscrire sur la liste que lorsqu'elle exerce son droit de modifier ses ins-
criptions.

ARTICLE 3

1. Les Parties contractantes élaborent et appliquent leurs plans d'aménagement
de façon à favoriser la conservation des zones humides inscrites sur la liste et, autant
que possible, l'utilisation rationnelle des zones humides de leur territoire.

2. Chaque Partie contractante prend les dispositions nécessaires pour être in-
formée dès que possible des modifications des caractéristiques écologiques des zones
humides situées sur son territoire et inscrites sur la liste, qui se sont produits, ou sont
en train ou susceptibles de se produire, par suite d'évolutions technologiques, de pollu-
tion ou d'une autre intervention humaine. Les informations sur de telles modifica-
tions seront transmises sans délai à l'organisation ou au gouvernement responsable
des fonctions du Bureau permanent spécifiées à l'article 8.

ARTICLE 4

1. Chaque Partie contractante favorise la conservation des zones humides et
des oiseaux d'eau en créant des réserves naturelles dans les zones humides, que celles-ci
soient ou non inscrites sur la liste, et pourvoit de façon adéquate à leur surveillance.
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2. Where a Contracting Party in its urgent national interest, deletes or restricts
the boundaries of a wetland included in the List, it should as far as possible compen-
sate for any loss of wetland resources, and in particular it should create additional
nature reserves for waterfowl and for the protection, either in the same area or
elsewhere, of an adequate portion of the original habitat.

3. The Contracting Parties shall encourage research and the exchange of data
and publications regarding wetlands and their flora and fauna.

4. The Contracting Parties shall endeavour through management to increase
waterfowl populations on appropriate wetlands.

5. The Contracting Parties shall promote the training of personnel competent
in the fields of wetland research, management and wardening.

ARTICLE 5

The Contracting Parties shall consult with each other about implementing obliga-
tions arising from the Convention especially in the case of a wetland extending over
the territories of more than one Contracting Party or where a water system is shared
by Contracting Parties.

They shall at the same time endeavour to co-ordinate and support present and
future pohicies and regulations concerning the conservation of wetlands and their flora
and fauna.

ARTICLE 6

1. The Contracting Parties shall, as the necessity arises, convene Conferences
on the Conservation of Wetlands and Waterfowl.

2. These Conferences shall have an advisory character and shall be competent
inter alla:

(a) to discuss the implementation of this Convention;
(b) to discuss additions to and changes in the List;
(c) to consider information regarding changes in the ecological character of

wetlands included in the List provided in accordance with.paragraph 2 of
Article 3;

(d) to make general or specific recommendations to the Contracting Parties
regarding the conservation, management and wise use of wetlands and their
flora and fauna;

(e) to request relevant international bodies to prepare reports and statistics on
matters which are essentially international in character affecting wetlands.
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2. Lorsqu'une Partie contractante, pour des raisons pressantes d'intérêt national,
retire une zone humide inscrite sur la liste ou en réduit l'étendue, elle devrait com-
penser autant que possible toute perte de ressources en zones humides et, en par-
ticulier, elle devrait créer de nouvelles réserves naturelles pour les oiseaux d'eau et
pour la protection, dans la même région ou ailleurs, d'une partie convenable de leur
habitat antérieur.

3. Les Parties contractantes encouragent la recherche et l'échange de données
et de publications relatives aux zones humides, à leur flore et à leur faune.

4. Les Parties contractantes s'efforcent, par leur gestion, d'accroître les popula-
tions d'oiseaux d'eau sur les zones humides appropriées.

5. Les Parties contractantes favorisent la formation de personnel compétent pour
l'étude, la gestion et la surveillance des zones humides.

ARTICLE 5

Les Parties contractantes se consultent sur l'exécution des obligations découlant
de la Convention, particulièrement dans le cas d'une zone humide s'étendant sur les
territoires de plus d'une Partie contractante ou lorsqu'un bassin hydrographique est
partagé entre plusieurs Parties contractantes.

Elles s'efforcent en même temps de coordonner et de soutenir leurs politiques
et réglementations présentes et.futures relatives à la conservation des zones humides,
de leur flore et de leur faune.

ARTICLE 6

1. Les Parties contractantes organisent, lorsqu'il est nécessaire, des conférences
sur la conservation des zones humides et des oiseaux d'eau.

2. Ces conférences ont un caractère consultatif et elles ont notamment com-
pétence:

a) Pour discuter de l'application de la Convention,

b) Pour discuter d'additions et de modifications à apporter à la liste,

c) Pour examiner les informations sur les modifications des caractéristiques
écologiques des zones humides inscrites dans la liste fournie en exécution du
paragraphe 2 de l'article 3.

d) Pour faire des recommandations, d'ordre général ou particulier, aux Parties
contractantes, au sujet de la conservation, de la gestion et de l'utilisation ra-
tionnelle des zones humides, de leur flore et de leur faune,

e) Pour demander aux organismes internationaux compétents d'établir des rap-
ports et des statistiques su.r les sujets à caractère essentiellement international
concernant les zones humides.
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3. The Contracting Parties shall ensure that those responsible at all levels for
wetlands management shall be informed of, and take into consideration, recommen-
dations of such Conferences concerning the conservation, management and wise use
of wetlands and their flora and fauna.

ARTICLE 7
1. The representatives of the Contracting Parties at such Conferences should

include persons who are experts on wetlands or waterfowl by reason of knowledge
and experience gained in scientific, administrative or other appropriate capacities.

2. Each of the Contracting Parties represented at a Conference shall have one
vote, recommendations being adopted by a simple majority of the votes cast, pro-
vided that not less than half the Contracting Parties cast votes.

ARTICLE 8

1. The International Union for the Conservation of Nature and Natural
Resources shall perform the continuing bureau duties under this Convention until
such time as another organization or government is appointed by a majority of two-
thirds of all Contracting Parties.

2. The continuing bureau duties shall be, inter alia:
(a) to assist in the convening and organizing of Conferences specified in

Article 6;
(b) to maintain the List of Wetlands of International Importance and to be in-

formed by the Contracting Parties of any additions, extensions, deletions
or restrictions concerning wetlands included in the List provided in accor-
dance with paragraph 5 of Article 2;

(c) to be informed by the Contracting Parties of any changes in the ecological
character of wetlands included in the List provided in accordance with
paragraph 2 of Article 3;

(d) to forward notification of any alterations to the List, or changes in character
of wetlands included therein, to all Contracting Parties and to arrange for
these matters to be discussed at the next Conference;

(e) to make known to the Contracting Parties concerned, the recommendations
of the Conferences in respect of such alterations to the List or of changes
in the character of wetlands included therein.

ARTICLE 9

1. This Convention shall remain open for signature indefinitely.

2. Any member of the United Nations or of one of the Specialized
Agencies or of the International Atomic Energy Agency or Party to theStatute of the International Court of Justice may become a party to this
Convention by:
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3. Les Parties contractantes assurent la notification aux responsables, à tous les
niveaux, de la gestion des zones humides, des recommandations de telles conférences
relatives à la conservation, à la gestion et à l'utilisation rationnelle des zones humides
et de leur flore et de leur faune, et elles prennent en considération ces recomman-
dations.

ARTICLE 7

1. Les Parties contractantes devraient inclure dans leur représentation à ces con-
férences des personnes ayant la qualité d'experts pour les zones humides ou les oiseaux
d'eau du fait des connaissances et de l'expérience acquises par des fonctions scien-
tifiques, administratives ou par d'autres fonctions appropriées.

2. Chacune des Parties contractantes représentées à une conférence dispose d'une
voix, les recommandations étant adoptées à la majorité simple des votes émis, sous
réserve que la moitié au moins des Parties contractantes prennent part au scrutin.

ARTICLE 8

1. L'Union internationale pour la conservation de la nature et de ses ressources
assure les fonctions du bureau permanent en vertu de la présente Convention, jus-
qu'au moment où une autre organisation ou un gouvernement sera désigné par une
majorité des deux tiers de toutes les Parties contractantes.

2. Les fonctions du bureau permanent sont, notamment:

a) D'aider à convoquer et à organiser les conférences visées à l'article 6,

b) De tenir la liste des zones humides d'importance internationale, et de recevoir
des Parties contractantes les informations prévues par le paragraphe 5 de
l'article 2, sur toutes additions, extensions, suppressions ou diminutions,
relatives aux zones humides inscrites sur la liste,

c) De recevoir des Parties contractantes les informations prévues conformément
au paragraphe 2 de l'article 3 sur toutes modifications des conditions écologi-
ques des zones humides inscrites sur la liste,

d) De notifier à toutes les Parties contractantes toute modification de la liste,
ou tout changement dans les caractéristiques des zones humides inscrites, et
prendre les dispositions pour que ces questions soient discutées à la prochaine
conférence,

e) D'informer la Partie contractante intéressée des recommandations des con-
férences en ce qui concerne les modifications à la liste ou les changements
dans les caractéristiques des zones humides inscrites.

ARTICLE 9

1. La Convention est ouverte à la signature pour une durée indéterminée.

2. Tout membre de l'Organisation des Nations Unies, de l'une de ses
institutions spécialisées, ou de l'Agence internationale de l'énergie atomique,
ou toute Partie au statut de la Cour internationale de justice peut devenir
Partie contractante à cette Convention par:
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(a) signature without reservation as to ratification;
(b) signature subject to ratification followed by ratification;
(c) accession.

3. Ratification or accession shall be effected by the deposit of an instrument of
ratification or accession with the Director-General of the United Nations Educational
Scientific and Cultural Organization, (hereinafter referred to as "the Depository").

ARTICLE 10

1. This Convention shall enter into force four months after seven States have
become Parties to this Convention in accordance with paragraph 2 of Article 9.

2. Thereafter this Convention shall enter into force for each Contracting Party
four months after the day of its signature without reservation as to ratification, or
its deposit of an instrument of ratification or accession.

ARTICLE 11

1. This Convention shall continue in force for an indefinite period.

2. Any Contracting Party may denounce this Convention after a period of five
years from the date on which it entered into force for that Party by giving written
notice thereof to the Depository. Denunciation shall take effect four months after
the day on which notice thereof is received by the Depository.

ARTICLE 12

1. The Depository shall infórm allStates that have signed and acceded to this
Convention as soon as possible of:

(a) signatures to the Convention;

(b) deposits of instruments of ratification of this Convention;
(c) deposits of instruments of accession to this Convention;
(d) the date of entry into force of this Convention;
(e) notifications of denunciation of this Convention.

2. When this Convention has entered into force, the Depository shall have it
registered with the Secretariat of the United Nations in accordance with Article 102
of the Charter.

IN WITNESS WHEREOF, the undersigned, being duly authorized to that effect,
have signed this Convention.

DONE at Ramsar this 2nd day of February 1971, in a single original in the
English, French, German and Russian languages, in any case of divergency the English
text prevailing, which shall be deposited with the Depository which shall send true
copies thereof to all Contracting Parties.
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a) Signature sans réserve de ratification,

b) Signature sous réserve de ratification, suivie de la ratification,

c) Adhésion

3. La ratification ou l'adhésion seront effectuées par le dépôt d'un instrument
de ratification ou d'adhésion auprès du Directeur général de l'Organisation des Na-
tions Unies pour l'éducation, la science et la culture (ci-après appelée le «Dépositaire»).

ARTICLE 10

1. La Convention entrera en vigueur quatre mois après que sept États seront
devenus Parties contractantes à la Convention conformément aux dispositions du
paragraphe 2 de l'article 9.

2. Par la suite, la Convention entrera en vigueur, pour chacune des Parties con-
tractantes, quatre mois après la date de sa signature sans réserve de ratification, ou
du dépôt de son instrument de ratification ou d'adhésion.

ARTICLE 11

1. La Convention restera en vigueur pour une durée indéterminée.

2. Toute Partie contractante pourra dénoncer la Convention après une période
de cinq ans après la date à laquelle elle sera entrée en vigueur pour cette Partie, en
faisant par écrit la notification au Dépositaire. La dénonciation prendra effet quatre
mois après le jour où la notification en aura été reçue par le Dépositaire.

ARTICLE 12

1. Le Dépositaire informera aussitôt que possible tous les États ayant signé la
Convention ou y ayant adhéré:

a) Des signatures de la Convention,

b) Des dépôts d'instruments de ratification de la Convention,

c) Des dépôts d'instruments d'adhésion à la Convention,

d) De la date d'entrée en vigueur de la Convention,

e) Des notifications de dénonciation de la Convention.

2. Lorsque la Convention sera entrée en vigueur, le Dépositaire la fera enregistrer
au Secrétariat des Nations Unies conformément à l'article 102 de la Charte.

EN Foi DE QUoI les soussignés, dûment mandatés à cet effet, ont signé la présente
Convention.

FAIT à Ramsar le 2 février 1971 en un seul exemplaire original dans les langues
anglaise, française, allemande et russe, le texte anglais servant de référence en cas
de divergence d'interprétation, lequel exemplaire sera confié au Dépositaire qui en
délivrera des copies certifiées conformes à toutes les Parties contractantes.
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